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cısı Prof. Dr. Adnan Çınal, kongrenin
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Sağlık Bakanlığı son 7 yılda deyim 
yerindeyse sağlıkta taşları yeniden 
dizdi. Sağlık Bakanlığı’nın birbiri ar-
dına hazırladığı, ‘Performansa Daya-
lı Ücret’, ‘Aile Hekimliği’ ve ‘Tam 
Gün’ uygulamalarının genel adı 
‘Sağlıkta Dönüşüm Programı’. Ba-

kanlık olarak geçen yıl Antalya’da 
düzenlediğiniz Uluslararası Sağlıkta 
Performans ve Kalite Kongresi, geli-
nen sürecin masaya yatırılması ve 
geleceğe yönelik kararlar alınması 
noktasında önemli buluşmalara sah-
ne oldu. Evvela şunu soralım: Ge-
çen yılki kongre sizin açınızdan na-
sıl geçti, Bakanlık kongreden ne 
umdu, ne buldu?

RÖPORTAJ

S

48|SDKIŞ2010



Kuşkusuz“SağlıktaDönüşüm”uygula-
malarınınvatandaşlarınsağlıkhizmet-
lerine erişiminden hizmet sunumuna,
finansmandan geri ödeme sistemleri-
nekadarpekçokalandayansımalarını
görmekmümkün.PerformansYönetimi
ve Kalite Geliştirme Daire Başkanlığı
da bu süreçte sağlık hizmetlerinde
performansyönetimi,kalitegeliştirme,
hasta ve çalışan memnuniyeti, hasta
veçalışangüvenliğigibitemelkonular-
da hayata geçirdiği uygulamalarla,
daha “iyi” sağlık hizmeti sunumuna
katkıdabulunmakiçinönemligörevler
üstlenmiştir.2004yılındanitibarentüm
Türkiye’deuygulanan“SağlıktaPerfor-
mans Yönetimi Modeli”nde, geçen 6
yıllıksürezarfındaPerformansYöneti-
mi ve Kalite Geliştirme Daire
Başkanlığı’nınkurumsallaşmasıilebir-
likte paydaşların da görüşü alınarak
önemlirevizyonlarhayatageçirildi.Bu
çerçevede;konuileilgilimevcutbiriki-
mingerekuygulayıcılargerekseteoris-
yenlerin bilgi ve deneyimleri ışığında
tartışılmasınınvefikiralışverişindebu-
lunulmasının sağlayacağı katkıların
bizeyolgöstericiolacağıdüşüncesiyle
uluslararası düzeyde bir kongre dü-
zenlemeyiplanladık.

Türkiye’den ve yurtdışından çok sayı-
da katılımcının iştirakiyle gerçekleştir-
diğimiz geçen yılki kongrede Sağlık
Bakanlığı’nınperformansvekalitestra-
tejisi,kurumsalperformansuygulama-
ları, sağlık hizmetlerinde performans
yönetimi,Bakanlığınperformansveka-
lite uygulamalarında hasta güvenliği,
sağlıkhizmetlerindekalitevehastagü-
venliğindeuluslararasıyönelimler,sivil
toplum kuruluşları ve özel sektörün
performans, kalite, hasta ve çalışan
güvenliğine bakış açıları panellerde
konununuzmanlarıtarafındantartışıldı.
Ayrıcahastaveçalışangüvenliği,has-
taveçalışanmemnuniyeti,sağlıkhiz-
metlerindekalite,kurumsalperformans
uygulamaları,sağlıkhizmetlerindeper-
formansyönetimiveperformansada-
yalı ödeme konularında hastaneleri-
mizdenveüniversitelerimizden100’ün
üzerinde tebliğ sunuldu. Tüm bunlar
gözönündebulundurulduğundakong-
renin Bakanlığımız adına son derece
verimligeçtiğinidüşünüyoruz.Toplam-
dayaklaşık1200katılımcınıniştiraket-
tiği düşünüldüğünde, kongreye olan
talebinvegösterilenilgininboyutudik-
kat çekmektedir. Kongreye katılımın
oldukça yüksek olması; hedeflerimize
ulaştığımızıgöstermeklekalmadı,aynı
zamanda ikincisini düzenleme konu-
sunda bizleri teşvik etti. Diğer bir ifa-
deyle,kongremizinilkineolantalepve
sonucuhakkındaaldığımızolumluge-
ribildirimler, bizleri ikincisini düzenle-
mekonusundacesaretlendirdi.

Geçen yılki kongrenin teması ‘’Çalı-
şanların Teşviki ve Hasta Güvenliği’’ 

idi. Bu yılki tema ise “Hastanelerin 
Teşviki ve Güvenliği.” Bu yılki kong-
rede nelerin yanıtı aranacak, hangi 
konular tartışılacak?

Hastanelerin teşviki konusunda teşvik
mekanizmaları, kurumsal ve bireysel
teşvikyöntemleri,teşvikmekanizmala-
rınınkliniketkinlik veeğitimboyutuna
etkileri, kanıta dayalı tıp uygulamaları
veyöneticiperformansı konularıulus-
lararasıtecrübelerveyereluygulama-
larçerçevesindeelealınacak.Ayrıca,
Dünya Sağlık Örgütü’nün de oldukça
sıkvurgusunuyaptığı“GüvenliHasta-
neler”konusundastandartlar,çözüm-
ler ve yönetim süreçlerinin tartışmaya
açılmasıhedefleniyor.

Bu hususlar çerçevesinde, “Hastane-
lerinTeşvikiveGüvenliği”anatemalıII.
Uluslararası Sağlıkta Performans ve
Kalite Kongresi’nde ele alınmasını
planladığımız konulardan bazılarını
aşağıdakibaşlıklardasıralayabiliriz:

•HastanelereÖdemeveTeşvikler

•TamGünUygulamasındaHastanele-
rinTeşvikiVeÖdemeMekanizması

•HastanelerinTeşvikindeSağlıkBakan-
lığıveSosyalGüvenlikKurumu’nunRolü

•BireyselveKurumsalTeşvikYöntemleri

•HastanelerinTeşvikindeUluslararası
Tecrübeler

•HastanelerinSınıflandırılması

• Kanıta Dayalı Tıp Uygulamaları ve
TeşvikMekanizmalarıİlişkisi

•YöneticiPerformansıModeli

•HastaGüvenliğiveGüvenliHastane
İlişkisi

•GüvenliHastaneninBoyutları

•HastanelerdeAcilDurumYönetimi

•GüvenliHastaneStandartları

•HastanelerdeRiskYönetimiVeRisk
YönetimiUygulamaları

•GüvenliHastanelerveSağlıkTekno-
lojileri

•GüvenliHastanelerveİletişim

Ayrıcageçenyılolduğugibibuyılda
çokfazlasayıdabildirigönderildi.Ara-
larında çok ilgi çekici, konuya farklı
bakış açıları kazandıracak çalışmalar
davar.Kongredebunlardadeğerlen-
dirilecek.

Konuklar ve sunumlar hakkında bil-
gi verebilir misiniz?

Kongrede sunum yapmak üzere ol-
dukçadeneyimlivekonusundauzman
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konuşmacılar davet edildi. Kongrenin
açılış oturumundahastanelerin teşviki
ve güvenliği nasıl sağlanmalı konusu
Bakanlığın rolüüzerindenaktarılacak.
Yüksekperformanslısağlıksistemiiçin
yüksek performanslı sağlık hizmetinin
sunumu konusunda ki deneyimlerini
paylaşmaküzere,DSÖ’denbiruzman
ekipkongremizekatılacaklar.Üniversi-
telerdenkonuyla ilgili akademisyenler
veSGK’danyöneticilerindekatılımıile
hastane sınıflandırılması konusunda
biroturumgerçekleştirilecek.Sağlıkta
kalitenin arttırılmasında elbette sağlık
teknolojilerininkullanımıönemlidir.An-
cakbuteknolojileringerçekçikullanım-
larınınsağlanmasıiçinteknolojideğer-
lendirilmesi konusunda uluslararası
çalışmalaraimzaatmışuzmanlartara-
fından gerçekleştirilecek olan bir otu-
rum da programda yer almaktadır.
Sağlıkta teknolojininkullanımıaktarılır-
ken bilimsel verilere dayanan hizmet
sunumununsağlanmasıiçinçalışmala-
rımızdevametmektedir.Klinik rehber
hazırlama konusunda dünyanın önde
gelen kuruluşlarından olan NICE’den
bir uzman deneyimlerini bizimle pay-
laşmaküzerebulunacakvekanıtada-
yalıtıpvesağlıkuygulamalarındakul-
lanımına ilişkin bir oturum dâhilinde
konu tartışmaya açılacak. Ayrıca Ba-
kanlıkolaraküstündehassasiyetledur-
duğumuz hasta güvenliği kültürünün
oluşturulmasıvebunabağlıolaraktıb-
bihatalarınbildirimiveTürkiye’detıbbi
hataların bildirimi konusunda hukuki
bakış açısının değerlendirileceği bir
oturum düzenlenecek. Bir oturumda
da hastanelerin teşviki konusunda
dünya deneyimlerini aktarmak üzere
yurtdışındangelenuzmanlarayerveri-
yoruz.Bunundışındahastaveçalışan
güvenliğinin sağlanması konusunda
çok değerli Bakanlık eğitimcilerimiz,
akademisyenlerimizveözelsektörden
konusunda uzman kişilerin katılımı ile
oldukçakalabalıkbirekipilekongreyi
gerçekleştireceğiz.Ayrıcabukongre,

genç akademisyenlerimizin konuşma
fırsatıbulabileceğibirkongreolacak.

Kongrenin uluslararası ayağına dair 
bilgi verebilir misiniz? Yurtdışından 
kimler katılacak? Hangi ülkelerdeki 
sağlık sistemlerine dair örnekler ka-
tılımcılarla paylaşılacak? Ne gibi or-
tak çalışmalar, yuvarlak masa top-
lantıları yapılacak?

Kongremizdebuseneuluslararasıkat-
kılara geniş yer vermeye çalıştık.
DSÖ’den OECD’den, Dünya
Bankası’ndan, Amerika, Kanada ve
Avrupa’nınçeşitliüniversitelerindenka-
tılımcılarımızolacak.DSÖAvrupaBöl-
gesindenÜlkeSağlıkSistemleriDirek-
törünün de katılacağı bir panelde
yüksek performanslı sağlık sistemleri
içinyüksekperformanslısağlıkhizmet
sunumu konusu ele alınacak.
Kopenhag’dan, Montreal’den,
Londra’dan DSÖ uzmanları ve danış-
manlarının katkı vereceği bir oturum
olacak.Diğerbiruluslararasıoturumu-
muzdaisehastanelerinteşvikialanında
uluslararasıdeneyimiaktarmayaçalı-
şacağız.Buoturumdaülkemizinsağlık
reformçalışmalarınıson5yıldayakın-
dan takip etmiş olan Dünya Bankası
uzmanlarının yer aldığı, Filipinler’in ve
Avrupagenelindehastanelerin, teşviki
vegüvenliğialanındasonyıllardaedin-
dikleri deneyimlere yer vermek istiyo-
ruz.Bubüyükoturumlarınyanısırapek
çok konuda uluslararası konuklarımızı
panelistolarakdavetettik.Bunlarara-
sındakanıtadayalı tıpvehastanelerin
teşviki alanında İngiltere NICE kurulu-
şundanbirkonuğumuzolacak.Sağlık
teknolojileri değerlendirme alanında,
farklıülkelerinakreditasyondeneyimle-
riniaktaranoturumumuzdavetıbbiha-
talar ile olay bildirim sistemlerinin ele
alınacağı oturumlarımızda da Fransa,
Amerika ve Danimarka’dan konukları-
mız bizlerle güncel deneyimlerini ve
çalışmalarını yönlendiren kavramsal
altyapılarınıpaylaşacaklar.Uluslararası
katılımcılarımızın panel oturumlar yanı
sıra kongre öncesi düzenleyeceğimiz
kurslardadabazırolleriolacak.

İngiltere Ulusal Sağlık ve Klinik Mü-
kemmeliyet Enstitüsü’nün de kong-
renin katılımcıları arasında olduğu-
nu görüyoruz. Bu, İngiltere sağlık 
sistemi ile ortak bir çalışma yapıla-
cağı, bazı örnek sistemler noktasın-
da İngiltere ile alış-verişte bulunula-
cağı anlamına mı geliyor?

İngiltere Ulusal Sağlık ve Klinik Mü-
kemmeliyet Enstitüsü (NICE) ile Ba-
kanlığımızın ortak çalışmaları hali ha-
zırda başlamış durumda. Eylül
2009’daSağlıkBakanlığıadınaPerfor-
mans Yönetimi ve Kalite Geliştirme
DaireBaşkanlığıNICEilebirsözleşme
kapsamında“KanıtaDayalıKlinikReh-

bervePerformansGöstergeleriGeliş-
tirme” projesini başlatmıştır. Bu proje
halen Bakanlığımızda Sağlık Eğitimi
Genel Müdürlüğü bünyesinde sürdü-
rülmektedir ve kongremizin bir oturu-
mundabuprojeyeNICE’danbir katı-
lımcının da katkısı ile geniş yer
ayrılmıştır.Buprojeaslındabirbaşlan-
gıçtır.Kanıtadayalıstratejilergeliştiril-
mesivesağlıkpolitikalarınınyönlendi-
rilmesindebilimselçalışmalaradayalı
kanıtlardanyolaçıkılmasıalanındaBa-
kanlığımız belli bir farkındalık geliştir-
miştir vebunuuygulamayageçirmek
içinkapasitegeliştirilmesigerekentek
alanklinikkaliteyidesteklemeyihedef-
leyenkanıtadayalıklinikrehberlerde-
ğildir.Kanıtadayalıstratejibelirleme-
izleme çalışmaları ve kanıta dayalı
sağlık teknolojileri değerlendirme ça-
lışmalarıdabakanlığımızcaaynıölçü-
de önemsenmekte ve bu alanlarda
yapılacakçalışmalardayalnızcaİngil-
tereveNICEiledeğil,tümdiğergeliş-
miş ülkelerdeki pratik uygulamalar,
uzmanlaşmışkuruluşlarveortaklıkağ-
ları ile ilgilenmekte, ortak çalışmalar
içintemaslardabulunmaktayız.

Son dönemde başlayan performans 
ve kalite uygulamaları; sağlık gös-
tergelerini, hasta güvenliğini, hasta 
memnuniyet  ini ve sağlık harcama-
larını nasıl etkiledi?

Kamu hastanelerimizde uygulamaya
başladığımızperformansvekaliteuy-
gulamalarından edindiğimiz deneyim-
leriözelveüniversitehastaneleriilede
paylaşmakistiyoruz.Çünkükamuhas-
tanelerininbundançokdeğil4yılön-
cesi ile bugünü arasında çok önemli
birdeğişiminolduğufarkedilmektedir.
Budeğişimler,özelliklehastamemnu-
niyetininvehastagüvenliğininartması
ilekendinigöstermiştir.Hastamemnu-
niyeti vehastagüvenliğininartırılması
hizmetsunumununkalitesininartırılma-
sınayönelikçalışmalarlaparalelbirşe-
kildeyürütülmektedir.Bilindiğigibibu
amaçlahizmetsunumundakitümişle-
yişleri kontrol eden, uygulanabilir ve
etkin bir değerlendirme seti olan hiz-
metkalitestandartlarıoluşturulmuştur.
Bustandartsetidünyadayapılançalış-
maları da yakından takip etmekte ve
ülke gerçeklerine uygun değişimleri
göstermektedir.Hastalarımızınneiste-
diğinibiliyoruzveonların ihtiyaçlarına
karşılık gelen çalışmaları yapıyoruz.
Böyle bir çalışmanın ardından hasta
memnuniyetivehastagüvenliğininart-
masıkaçınılmazoluyor.Buçalışmalar
kapsamında kalitenin geliştirilmesine
önem verilirken bir yandan da sağlık
hizmetleri sunumunda verimliliğin de
ön planda tutulduğunu görmekteyiz.
Standartlar; kaynakların etkin, verimli
ve adaletli kullanımını özellikle teşvik
etmektedir.Kullanılanmalzemelerinve
stoklarıntakibikurumlarımızınçalışma-
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larınımaliyetetkinbirşekildesürdüre-
bilmeleri için çok önemli unsurlardır.
Aslında verimlilik ve kalitedengeli bir
şekilde uygulandığında sağlık harca-
malarında artış olmayacak, aksine
dengeliveadaletlibirekonomikdağılı-
mınsağlanmasısözkonusuolacaktır.
Performansvekalitemodelibuanlam-
da devletin cebinden çıkacak toplam
parayı artırmadan, kaliteli olana daha
yüksek, istenen düzeyde olmayana
dahadüşükbirödemeninyapılacağı,
israfetmeden,verimlibirşekildeçalı-
şankurumunveçalışanınteşvikedildi-
ğibirmodelolarakortayaçıkmaktadır.

Son günlerde Türkiye’de sağlıkla il-
gili en güncel konu ‘Tam Gün Yasa-
sı’. Bu yasa ile ilgili pek çok husus 
çeşitli boyutları ile tartışılıyor. Bun-
lardan biri de yasa sonrası perfor-
mansa dayalı ek ödeme sisteminin 
devam edip etmeyeceği, devam ede-
cekse de, nasıl bir uyumlaştırma ya-
pılacağı yönünde. Bu konunun 
kongrede bir oturumda tartışılaca-
ğından bahsettiniz.  Kamu ile ilgili 
bir çalışma olduğunu buradan göre-
biliyoruz. Peki, üniversitelerde per-
formans uygulamaları konusunda 
bir çalışma yapılıyor mu?  ‘Tam Gün’ 
sonrası üniversiteler nasıl bir teşvik 
sistemi kullanmalılar?

Belirttiğinizgibivedoğalolarak ‘Tam
GünYasası’sonrasıperformansada-
yalıeködemesistemininnasıluyum-
laştırılacağınadairbirçalışmamızvar.
Üniversitelerimizde de özellikle Üni-
versite Hastaneler Birliği (ÜHB) bün-
yesinde Bakanlığın sistemi bu yönde
inceleniyorvebusistemin temelalın-
dığıbirçalışmayapılıyor.Buradaçer-
çevesi veanahatlarıbelirlenecekol-
makla birlikte her üniversitenin kendi
performansınıuygulayacağıbirsistem
öngörülmekte. Elbette üniversitelerde
uygulanacaksistemin,verilenhizmet-
lerle birlikte eğitim ve araştırmanında
önemsendiğibiryapılanmaiçindeele
alınmasıgerekecektir.

Kongrede ‘Tam Gün Yasası’ sonrası
performanssisteminintartışılacağıotu-
rumdasistemüniversitelerçerçevesin-
dedetartışılacaktır.

Oldukça kalabalık bir bilimsel kurul 
oluşturulmuş. Türkiye’de önde ge-
len sağlık bürokratları ve akademis-
yenlerin bulunduğu dikkati çekiyor. 
Çeşitli yabancı üyeler de bulunuyor. 
Bu kurul oluşturulurken hangi kri-
terler dikkate alındı? Örneğin hangi 
bilimsel alanlardan üyelerin bulun-
masını amaçlamıştınız?

Evet.95kişilikbirbilimkuruluvar.Ku-
rul içinde Türkiye’den ve dünyadan
sağlık,sağlıkpolitikaları,sağlıkekono-
misi, sağlık idaresi, sağlık sosyolojisi,

sağlık psikolojisi gibi alanlarda konu-
sundaöndegelenuzmanlaryeralıyor.
Pekçoğubizimdahaönceçeşitliko-
nularda birlikte çalıştığımız veya bun-
dansonrakisüreçteçeşitliprojevefa-
aliyetlerde birlikte olacağımız
profesyoneller. Ya da bu kongrede
kendilerini görmek, dinlemek istediği-
mizvebilgilerindenfaydalanmakiste-
diğimiz uzmanlar. Bir anlamda kurul
kendiliğinden oluşmuştur diyebiliriz.
Bilimkuruluüyelerininbir kısmınıotu-
rumlardagörebileceğiz.Kongreyebu
şekilde katkı sağlayacaklar. Bir kısmı
daoturumkonularınınyadakonuşma-
cılarının belirlenmesi, konuşmaların
içeriğinoktasındakatkılarınısunmakta-
dırlar.Tümdeğerlibilimkuruluüyeleri-
neşimdidenkatkıları için teşekkürleri-
misunmakistiyorum.

Kongre kapsamında araştırma ve en 
iyi uygulama alanlarında ödüller ve-
rileceği belirtilmiş. Bu ödüller için 
özel sektörden de başvuru yapılma-
sı mümkün müdür?

Evet, elbette özel sağlık kurumlarımız
da,üniversitelerimizdebuödüllü ya-
rışmayakatılabilecek.Ancakbildiğiniz
gibi araştırma bildirilerinin Bakanlığın
hazırlamışolduğuHizmetKaliteStan-
dartlarıçerçevesindegerçekleştirilmiş
olmasışartıvar.

En iyi uygulama ödülü çerçevesinde
de; hasta güvenliği, çalışan güvenliği
ve laboratuvar güvenliği konularında
kurumlardayapılaniyiuygulamalarde-
ğerlendirilecektir. Değerlendirme so-
nucunda her konu başlığında ilk 3’e
girenuygulamasahiplerikongremizde
ağırlanacaktır.

Bu yarışma ile amaçlanan, hizmet 
kalite standartları çalışmalarının 
yaygınlaşması mıdır? Yoksa farklı 
sektörlerden sağlık kurumları ara-
sında bir rekabet ortamının oluştu-
rulması hedefleniyor diyebilir miyiz?

Her ikisidedenebilir.Bakanlıkolarak
tümsağlıkkurumlarımızdakalitevegü-
venlik kültürününgelişmesini hedefle-
mekteyiz. Bu noktada konuyu kamu,
özelveyaüniversitediyefarklıkurum-
lar çerçevesinde değerlendirmiyoruz.
Hizmetkalitestandartlarısağlıkkurum-
larında kaliteli hizmet sunumunun ve
hasta ve çalışan güvenliğinin sağlan-
masını amaçlamaktadır. Bakanlıkça
hazırlanan bu standartların kurumlar
arasındatatlıbirrekabetortamıiçinde
uygulanmasıolumlusonuçlardoğura-
caktır.

Yine kongre kapsamında 4 alanda 
kurs düzenleniyor. Bize biraz da 
kursların amacından ve kurs konula-
rından bahseder misiniz?

Kongre kapsamında hasta güvenliği,
çalışangüvenliği,laboratuvargüvenli-
ğiveperformansyönetimikonularında
olmak üzere 4 alanda birer günlük
kurslar düzenlenecek. Sağlık çalışan-
larımızda güvenlik kültürünün oluştu-
rulmasının çok önemli olduğundan
bahsetmiştik. Burada eğitimler çok
önemlibirroloynamaktadır.Eğitimlerin
sürekliliğiyledehizmettekaliteninarttı-
rılması vebunabağlı olarakhastave
çalışangüvenliğininsağlanmasımüm-
kün olacaktır. Yine ağırlıklı olarak
Türkiye’yeözgüperformansmodelinin
anlatılacağı kursta bu konuya ilgi du-
yanvebualandaçalışmakisteyenkişi-
lereyönelikbirprogramoluşturulmuş-
tur. Kurs katılımları ücretsiz olup
başvurulardairebaşkanlığıtarafından
kabuledilmektedir.

Bakanlık bünyesinde bu tarz bilim-
sel etkinliklerin yapılması, farklı sek-
törlerin ve paydaşların bir araya ge-
tirilmesi Türkiye’de sağlığın değişen 
yüzünün bir yansımasıdır diyebilir 
miyiz?  Bakanlık vitrindeki bu çalış-
maların dışında da politika belirler-
ken ya da teknik konularda karar 
verme ve uygulama süreçlerinde 
aynı birlikteliği ve ortak çalışma ko-
şullarını sağlayabiliyor mu sizce?

Bilgivebeceriiledonanmışsağlıklıin-
sangücününvesistemidestekleyecek
eğitim ve bilim kurumlarının oluşturul-
ması ‘Sağlıkta Dönüşüm Programı’nın
temelhedefleriarasındadır.Bakanlığı-
mızbuyöndeTürkiye’depolitikayapı-
cılarilebilgiyiüretenleribirarayagetir-
mekçabasındadır.Her tür çalışmada
gerek bilim adamlarımız, gerekse sa-
hadaki uygulayıcılarımızla sürekli ileti-
şimiesasalmaktayız.Aslındabukong-
rebuiletişiminbirürünüdür.Geçenyıl
eldeedilenbaşarılısonuçpaydaşların
bir arada oluşturduğu sinerjiden kay-
naklanmıştır.Buyıldayineverimli ve
başarılı bir bilgi paylaşım ortamının
sağlanmasınıarzuediyoruz.
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